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Protokół Nr XLVIII/2018 

XLVIII zwyczajna sesja Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2014-2018 

18 lipca 2018 roku, godz. 1400 

 

Sala Kolumnowa Sejmiku Województwa Lubuskiego 

Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

 

 

 

Punkt 1. 

Otwarcie obrad XVLIII zwyczajnej sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

otwieram XVLIII zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2014-2018. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego wita radnych i zaproszonych gości.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo 

chciałbym poinformować, że Ogólnopolska Federacja Przedsiębiorców i Pracodawców nagrodziła  

w Ogólnopolskim Programie Promocji Regionów „Samorządowa Marka Roku 2018” dwie gminy, właśnie 

gminę Świdnica i miasto Kostrzyn nad Odrą, nadając im tytuł „Gmina 10-lecia” oraz Złotą Statuetkę Orła 

Polskiego Samorządu. Wyróżnieni zostali również włodarze tych gmin, czyli Pan Adam Jaskólski – Wójt 

Gminy Świdnica. Nie wiem czy jest obecny na sali Sejmiku. Uzyskał tytuł Najlepszego Wójta 10-lecia.  

I Pan Andrzej Ludwik Kunt – Burmistrz Kostrzyna nad Odrą, który uzyskał tytuł Najlepszego Burmistrza 

10-lecia. Brawo. Pan Wójt, ze względu na wyjazd służbowy nie mógł uczestniczyć, ale gościmy Pana 

Andrzeja Kunta – Najlepszego Burmistrza 10-lecia. Zatem proszę Panią Marszałek Elżbietę Annę 

Polak, równie dobrego marszałka 10-lecia, o to by złożyła gratulacje Panu Burmistrzowi.  Bardzo proszę 

Pani Marszałek. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Panie Przewodniczący, Szanowni Radni. 

Myślę, że to dla nas jest wielki zaszczyt, że to właśnie z regionu lubuskiego, najpiękniejszego regionu 

na świecie, z Kostrzyna, gdzie przez 16 lat mamy  Andrzeja Kunta, został wybrany burmistrz 10-lecia  

w plebiscycie, w konkursie ogólnopolskim. Powiedz nam Andrzej, jak to się robi, żeby być najlepszym, 

bo my cały czas staramy się również, żeby samorząd województwa też był najlepszy w Polsce. Staramy 

się sięgać gwiazd, ale również doceniamy naszych mieszkańców, bo nasi mieszkańcy są naszym 

największym potencjałem. Bardzo serdecznie w imieniu nas wszystkich gratuluję, życzę dalszych 

sukcesów, przede wszystkim w jesiennych wyborach. Trzymamy kciuki również za Woodstock, który też 

rozsławia nasz region lubuski.  

 

Burmistrz Kostrzyna nad Odrą Andrzej Ludwik Kunt:  Dziękuję bardzo, dziękuję za to zaproszenie, 

dziękuje za te miłe słowa. Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, Szanowni Państwo. Jak to się robi  

to do końca nie wiem, bo czasami jest tak, że coś robimy a nie wiemy jak to się nazywa. Przykład:  

w ubiegłym roku razem z Panią Marszałek w Warszawie odbieraliśmy takie wyróżnienie, dyplomy, 

nadano nam  tytuły: „Lider Rozwoju Społecznego”. Przy tej okazji dowiedziałem się kto to jest lider. 

Dowiedziałem się tego, że liderem to jest taki ktoś, kto umie zbudować zespół, a później o ten zespół 

dba. Bardzo mi się to spodobało, bo zawsze byłem mocno przekonany do tego, że największym 

dorobkiem każdego szefa jest jego zespół, bo buduje się to lata całe, w warunkach niedużego miasta 

wcale to nie jest łatwo, a zepsuć można w miesiąc. I wszyscy doskonale rozumiemy, potwierdza się 

reguła, że samorząd jest po prostu grą wybitnie zespołową. Także dziękuję bardzo i dziękuję też  

za wsparcie Państwa w naszych projektach Interreg-owskich. Dziękuję za wszelką pomoc i życzę 

Państwu udanego urlopu, który nie długo pewnie będzie. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak szybko policzyłem, 

że dziesięcioro spośród nas pełniło funkcję burmistrzów, ale nikt nie był najlepszy nawet  

w województwie, a ty jesteś samorządowcem 10-lecia w Polsce. To naprawdę powód do dumy  

i szacunku. Jeszcze raz dziękuję również za świetną organizację wyjazdowego posiedzenia połączonej 

Komisji Sejmiku i Landtagu Brandenburgii w Kostrzynie nad Odrą. Skorzystaliśmy z tej gościnności 

kostrzyńskiej, za to również bardzo serdecznie dziękuję.  

Szanowni Państwo, stwierdzam, że na 30 radnych obecnych na sali jest 27,co dobrze świadczy  

o Państwa mobilności. Informuję, że protokół z XLVI sesji Sejmiku został umieszczony na serwerze, jest 

wyłożony do wglądu. W końcowej części przyjmiemy ten protokół. 
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Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

 

Punkt 2.  

Przyjęcie porządku obrad Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przystępujemy  

do uchwalenia porządku obrad XLVIII sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Szanowni Państwo,  

w związku z pismem jakie otrzymałem i rozmową jaką odbyłem z Panem Piotrem Bromberem, w której 

poinformował, że w związku z obowiązkami służbowymi nie będzie mógł uczestniczyć w dzisiejszej 

sesji. Wyraził gotowość przedstawienia tematu w innym terminie, proponuję wycofanie z porządku 

obrad punktu 5 – System Podstawowego Szpitalnego Zabezpieczenia Świadczeń Opieki Zdrowotnej – 

„sieć szpitali” – wykonanie ryczałtu w lubuskich szpitalach.  

Szanowni Państwo, dodatkowo na wniosek Kapituły Odznaki Honorowej za Zasługi dla województwa 

Lubuskiego proponuję rozszerzenie porządku obrad o dwa punkty: 

 Punkt 13a – Podjęcie uchwały w sprawie nadania Monice Jarysz „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 773/18. 

 Punkt 13b – Podjęcie uchwały w sprawie nadania Kazimierzowi Tatarskiemu „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 774/18. 

Materiały i projekty uchwał będące przedmiotem dzisiejszej sesji są dostępne na serwerze radnych.  

Czy macie Państwo jakieś uwagi do tego porządku i tych proponowanych zmian? Jeśli nie, to poddaję 

pod głosowanie wycofanie z porządku obrad dzisiejszej sesji punktu 5 – System Podstawowego 

Szpitalnego Zabezpieczenia Świadczeń Opieki Zdrowotnej – „sieć szpitali” – wykonanie ryczałtu  

w lubuskich szpitalach. Kto z Państwa Radnych jest za wycofaniem z porządku obrad punktu 5, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych. 

27 głosów za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że z porządku obrad dzisiejszej sesji został wycofany punkt 5. 

Poddaję  pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 13a – Podjęcie uchwały 

w sprawie nadania Monice Jarysz „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk 

nr 773/18. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 13a, proszę podnieść 
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rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony 

przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych. 

27 głosów za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.           

Stwierdzam, że punkt 13a został wprowadzony do porządku obrad. 

Poddaję  pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 13b – Podjęcie uchwały 

w sprawie nadania Kazimierzowi Tatarskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 774/18. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 

13b, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski  

przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych.  

27 głosów za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.           

Stwierdzam, że porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 13b. 

Porządek obrad wraz z przegłosowanymi zmianami poddaje pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 

jest za przyjęciem porządku obrad wraz z przegłosowanymi zmianami, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”.  

Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych. 

27 głosów za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.           

Stwierdzam, że porządek obrad dzisiejszej sesji został przyjęty. 

 

Porządek obrad sesji stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Punkt 3.  

Wnioski i interpelacje. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Kto z Państwa Radnych 

chciałby w tym punkcie zabrać głos? Proszę o zgłoszenie. Jako pierwszy Pan Radny Grabarek 

Grabarek, w kolejności następny Pan Radny Józef Kruczkowski. Bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Grabarek: Pani Marszałek, Wysoka Rado. Zgłaszam  

na sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego w dniu 18.07.2018 przez radnych: Klaudiusza Balcerzaka                     
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i Grzegorza Grabarka w sprawie przyspieszenia uzyskania akredytacji i możliwości wydawania 

certyfikatów przez Ośrodek Innowacji i Usług Agrotechnicznych w Kalsku, zaciśnięcie współpracy 

między Urzędem Marszałkowskim, Departamentem Rolnictwa i Ochrony Środowiska i Lubuską Izbą 

Rolniczą. Treść interpelacji: w dniach od 4.07 br. do dnia 7.07 Radni Województwa uczestniczyli  

w wyjeździe studyjnym na temat rozszerzenia sieci współpracy producentów produktów regionalnych, 

tradycyjnych i ekologicznych. Aby osiągnąć ten cel na terenie województwa lubuskiego, Zarząd 

Województwa współpracując z Uniwersytetem Zielonogórskim, uwzględniając jego autonomię i w części 

finansując działalność uniwersytetu, powinien doprowadzić do tego, aby Ośrodek Innowacji i Usług 

Agrotechnicznych w Kalsku uzyskał akredytację i mógł wydawać certyfikaty dla rolników i producentów 

zajmujących się produkcją ekologiczną, regionalną i tradycyjną. Niezbędnym czynnikiem w tym zakresie 

jest zaciśnięcie współpracy z Lubuską Izbą Rolniczą. Nie rozwiniemy tej produkcji jeśli nie będziemy jej 

certyfikować, jak to się dzieje w innych województwach, co potwierdził wyjazd studyjny. Powyższa 

kwestia ważna jest dla rozwoju sektora rolno-spożywczego województwa lubuskiego i przyczyni się  

do promocji województwa lubuskiego oraz obszarów przygranicznych Brandenburgii. Załatwienie 

sprawy: propozycja radnych jest taka, aby powołać zespół, w skład którego wchodziliby członkowie 

Zarządu Województwa, Departamentu Rolnictwa i Ochrony Środowiska, przedstawiciele Uniwersytetu 

Zielonogórskiego, Ośrodka Innowacji i Usług Agrotechnicznych, przedstawiciele Lubuskiej Izby 

Rolniczej oraz Przewodniczący Komisji Ochrony Środowiska, Przewodniczący Komisji Produktu 

Regionalnego i Ekologicznego. Składają: Klaudiusz Balcerzak i Grzegorz Grabarek. To jest jedna 

interpelacja. Druga interpelacja dotyczy uciążliwości mieszkańców Międzyrzecza przy drodze 

ekspresowej S3, dotyczy hałasu. Przychylając się do prośby mieszkańców Międzyrzecza, 

zamieszkałych przy drodze S3, zgłaszających problem hałasu, który jest uciążliwy dla mieszkających 

przy sąsiedztwie drogi. Od kilku lat zgłaszają problem i wnioskują o założenie ekranów 

dźwiękochłonnych. Po oddaniu do ruchu kolejnych odcinków drogi w kierunku południowym – Czech, 

zwiększy się kolejny ruch tych pojazdów i hałas się zwiększy. Propozycja załatwienia sprawy: podjęcie 

działań w sprawie zaprojektowania i zamontowania ekranów dźwiękochłonnych, zgłosić to przez 

Generalną Dyrekcję Dróg Krajowych i Autostrad. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. Pan 

Radny Józef Kruczkowski. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Pani Marszałek, Panie Przewodniczący, 

Szanowni Państwo. Pierwsza sprawa dotyczy wyposażenia Wydziału Zamiejscowego Urzędu 
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Marszałkowskiego w Gorzowie w materiały informacyjno-promocyjne. Tam po prostu ich nie ma, trudno 

je dostać. Ja je zawsze dostaje jak się zgłaszam tu w Zielonej Górze, ale trudno żeby powiedzmy 

jechać po torebkę, jakieś foldery czy inne materiały, kiedy nieraz uczestniczymy w zaplanowanych 

imprezach,  nieraz w niezaplanowanych. Około 10 dni temu na przykład przybyło do Gorzowa ponad  

20 łodzi wodniaków z całej Polski i niestety nie było żadnych materiałów żeby im dać, jakąś mapkę 

naszego regionu. To są takie sytuacje, które wymagają przynajmniej z naszej strony, żeby radni mieli 

możliwość otrzymania i wzięcia takich materiałów, kwitując tak samo jak to robią w Zielonej Górze –  

co na co i ile. Więc taka prośba, żeby to było jakby stałe doposażenie, żebyśmy mieli to do dyspozycji. 

Podobnie zresztą jak i w Punkcie Informacji Turystycznej w naszej bibliotece w Gorzowie, bo tam też 

jest bardzo ubogo pod tym względem, więc prośba o to. Druga sprawa dotyczy kwestii drogowych. 

Chciałbym wiedzieć jak wygląda po pierwszym półroczu realizacja planu inwestycji drogowych, jakie  

są oszczędności przetargowe na poszczególnych zadaniach i na jakie inwestycje są bądź będą one 

przeznaczone. Trzeba zauważyć, że w złym stanie droga 137, ja wiem, że mamy na nią o ile pamiętam 

13 mln, ale chciałbym wiedzieć, które odcinki będą rzeczywiście robione, które będą tylko w jakiś 

sposób modernizowane, które będą remontowane. Bo stan tej drogi na całym odcinku, prawdę mówiąc  

najgorszy jest między Drogominem a Ośnem oraz między Wędrzynem a Międzyrzeczem. Niektóre 

fragmenty są w kompletnej degradacji. Natomiast szczególna sytuacja dotyczy drogi 138, ale na tym 

odcinku drogi, na którym ruch pojazdów wynosi kilka tysięcy a nie kilkaset, czyli na odcinku Sulęcin - 

Torzym. Tam w tej chwili, kiedy w Kowalowie jest zamknięta droga 137, to wszystkie pojazdy jadące  

tu z północy, z Gorzowa w stronę granicy korzystają często właśnie z drogi 138 na Sulęcin, Torzym  

i ta droga jest w tej chwili w takim stanie, że ona zaczyna zagrażać bezpieczeństwu pojazdów. 

Szczególnie w takiej miejscowości Ostrów, jak się tam jedzie przepisowo to wyrzuca człowieka, można 

by powiedzieć, jak z katapulty w powietrze. Więc chciałbym wiedzieć, bo są jakieś środki zaplanowane, 

w jakim zakresie i kiedy by to było zrobione. Zwłaszcza, że przebudowa torów i stacji w Kowalowie 

jeszcze trochę potrwa, i pewnie ta droga to odczuje. I trzecia sprawa dotyczy lotniska w Babimoście. 

Podane zostało do publicznej wiadomości na naszych stronach, że liczba pasażerów wzrosła ponad 

dwukrotnie. W bieżącym roku wynosi ponad 12 tys. I powinno to wpływać na sytuację finansową spółki  

i na ewentualny spadek naszego dofinansowania. Więc jeśli te koszty spadną to pojawią się pewne 

rezerwy, które można by przeznaczyć nawet na, dzisiaj mocno dyskutowaną na komisji, kwestię 

związaną z dofinansowaniem projektu w ramach Lubuskiej Odnowy Wsi. Bo wpłynęło wniosków trzy 

razy tyle niż środków, więc może tu jakaś się pojawi oszczędność i byłoby to dobre przeznaczenie tych 

pieniędzy. Natomiast zapewne wzrost pasażerów, miejmy nadzieje, że on nie wynika z problemów 

związanych z modernizacją linii kolejowej, też powinien skutkować nam na przyszły rok spadkiem 
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ewentualnych dotacji do lotniska. Taki jest jakby efekt i takie były cały czas nasze oczekiwania. Więc 

chciałbym też wiedzieć jak Zarząd Województwa widzi w przyszłym roku funkcjonowanie i ewentualną 

wysokość dotacji. Wiem, że Pani Marszałek Alicja Makarska była na spotkaniu chyba w LOT-cie i chyba 

też na  ten temat rozmawiała, co do połączeń istniejących, czy nowych. Więc chciałbym wiedzieć jakie 

są te założenia ekonomiczne na przyszły rok, plan połączeń lotniczych i czy przewiduje się jakieś 

inwestycje w obrębie lotniska wykonywane przez Samorząd  Województwa. To tyle, dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie. 

Pani Radna Barbara Kucharska. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Panie Przewodniczący, Pani Marszałek.  

Ja mam króciutkie pytanie. Proszę o udzielenie odpowiedzi: czy prawdą jest, że została wstrzymana, 

przyznana, zawiadomieniem na piśmie, dotacja na E-zdrowie dla szpitala powiatowego w Drezdenku? 

Jeżeli jest to prawda, to proszę podać przyczyny. Dziękuję bardzo.    

         

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie. 

Pani Radna Anna Chinalska.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska:  Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, Wysoka 

Rado, Szanowni Goście. Chciałabym złożyć zapytanie w sprawie informacji o rozszerzeniu zakresu 

projektu Internetu szerokopasmowego „Polska Cyfrowa”. Dotyczy to ostatniej mili tego projektu, który 

jest realizowany obecnie w powiecie krośnieńskim i w sierpniu będzie skończony, w tym roku. I złożyłam 

stosowne zapytania dotyczące tego projektu do firmy Orange Polska w marcu, niestety od marca nie 

doczekałam się stosownej odpowiedzi. I chciałabym otrzymać odpowiedź dotyczącą rozszerzenia tego 

projektu, chodzi mi o miejscowości m.in. tj. Tarnawa Krośnieńska, gdzie jest centrala światłowodu 

doprowadzona i 80% mieszkańców wsi chce tego światłowodu, a po prostu firma nie odpowiada i nie 

rozszerza zakresu projektu. Musimy, proszę państwa, zadawać sobie sprawę, że coraz więcej 

mieszkańców wsi ma firmy i pracuje z dostępem do Internetu, a ten dostęp jest bardzo, bardzo zły, 

bardzo słaby. Szczególnie dotyczy to też gminy, np. Bytnica, gdzie przez ostatnie tygodnie to po prostu 

w ogóle prawie nie ma tego sygnału lub jest słaby, że nie da się pracować z użyciem Internetu. Dziękuję 

bardzo.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. Pani 

Radna Grażyna Dereń. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Dereń: Pani Marszałek, Panie Przewodniczący, 

Koleżanki, Koledzy, Szanowni Goście. Krótka interpelacja. Interpelacja dotyczy remontu drogi 

wojewódzkiej, odcinka Rzepin-Kowalów 137. Stan drogi, ogromne garby oraz nierówności stwarzają 

niebezpieczeństwo i zagrożenie życia. W jakim terminie i kiedy będzie remontowany ten odcinek drogi,  

i w jakim zakresie. Ponieważ on przez ostatnie lata był, tak powiedziałabym symbolicznie cerowany  

i łatany. Dziękuję i proszę odpowiedź na piśmie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. Pan 

Radny Edward Fedko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, 

Wysoki Sejmiku. Ja chcę wrócić do interpelacji, którą złożyłem w maju, a dotyczy skargi czy wniosku 

grupy mieszkańców z Międzyrzecza, z Obrzyc, którzy posiadają, czy posiadali wieloletnie umowy 

dzierżawy na ogródki działkowe i ta umowa została wypowiedziana. Oczywiście otrzymałem pismo w tej 

sprawie, że działka o powierzchni, tam bodajże 34 ary, stanowi samoistną działkę jest zbędna dla 

województwa, stąd też została przekazana do sprzedaży. Z tymże wypowiedzenie, które zostało 

złożone przez dyrekcję Samodzielnego Publicznego Szpitala dla Nerwowo i Psychicznie Chorych  

w Międzyrzeczu jest moim zdaniem niezgodne z umową, która została podpisana z wieloma 

dzierżawcami. Otóż w tej umowie, w paragrafie 6 mówi się, że umowa może być rozwiązana przez obie 

strony z zachowaniem 6-miesięcznego wypowiedzenia. Natomiast wypowiedzenie było dokonane  

w trybie 3 miesięcy, czyli od marca do końca czerwca. Chyba, że zgodnie również z tą umową  

z paragrafem 5, który mówi, że w przypadku jeżeli grunt będą niezbędne do rozbudowy szpitala lub 

innych ważnych celów, umowa może być rozwiązana w każdym czasie ze skutkiem natychmiastowym, 

bez odszkodowania za poniesione nakłady przez użytkowników. Z odpowiedzi, którą otrzymałem nie 

wynika, że ta działka byłaby przeznaczona na rozbudowę szpitala lub przekazana na ważne inne cele, 

tylko ma być zbyta w zwykłym obrocie przetargu publicznego. Ja myślę, że to troszeczkę jest tak 

bezdusznie potraktowana sprawa. Proszę zwrócić uwagę, że te umowy dzierżawy odnawiano  

w 92 roku, czyli 26 lat temu, a niektórzy mają podpisane te umowy, czy dzierżawią te grunty od 45 roku. 

Ci ludzie naprawdę włożyli tam wiele osobistej pracy, zagospodarowali te działki i dzisiaj takie 

bezduszne traktowanie ich przedmiotowo wydaje się wysoce nieeleganckie, tym bardziej, że chyba 
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kwota jaką chcemy uzyskać ze zbycia nieruchomości, jest to grunt klasy 6, grunt rolny chyba klasy 6, 

chyba nie zadecyduje o być albo nie być dla województwa lubuskiego. Myślę, że powinniście Państwo 

naprawdę jeszcze raz tą kwestię rozważyć, ewentualnie jeśli chcemy sprzedać czy zbyć ten grunt, 

dokonać podziału geodezyjnego na działki takie, jakie są dzierżawione i zbyć je w trybie 

bezprzetargowym dla długoletnich dzierżawców. Myślę, że ci ludzie naprawdę są warci tego, posiadają 

ogromny sentyment, ja je widziałem te działeczki, naprawdę są bardzo, bardzo porządnie 

zagospodarowane. W związku z tym, jeszcze raz powtarzam pytanie: czy faktycznie chcemy 

przeznaczyć ten grunt na rozbudowę szpitala, czy też pod inne ważne cele? A jeśli nie, to proszę 

jeszcze raz o przeanalizowanie sytuacji i podjęcie stosownych decyzji. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. Pani 

Radna Małgorzat Gośniowska-Kola i Pan Radny Pająk.   

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Panie Przewodniczący, 

Pani Marszałek, Szanowni Państwo. Mam kilka interpelacji, niektóre z nich są konsekwencją poprzednio 

zadanych. A mianowicie w odpowiedzi na interpelacje nie uzyskałam wyczerpujących odpowiedzi,                   

w związku z tym bardzo proszę i złożę na piśmie. Pierwsza interpelacja dotyczy harmonogramu 

wydatków i podaniu jednocześnie kwoty i daty w sprawie promocji województwa lubuskiego,                           

związanych z działalnością Lotniska Babimost. Druga dotyczy programu Młodzi-On Life, też wyjaśnienia 

na piśmie. Poza tym pewnie jestem już osobą kolejną, która wnioskuje o to, żeby zwiększyć kwotę  

w budżecie, związaną z konkursem „Odnowa Lubuskich Wsi”. Wszyscy wiemy, na komisjach się 

wymienialiśmy tą informacją, że kwota przeznaczona była zdecydowanie za mała, w związku  

z zainteresowaniem, które ten konkurs wywołało. Oprócz tego bardzo proszę aby już dzisiaj przyjęto 

takie założenie, że w budżecie na rok przyszły należy tą kwotę zwiększyć, a w tym roku dopełnić, 

ponieważ bardzo dużo wniosków jest dobrze wypełnionych i oczekują na dofinansowanie. I kolejna 

interpelacja, to jest właśnie nawiązująca do mojej interpelacji z 18 czerwca i jest związana z promocją 

województwa lubuskiego poprzez organizację misji gospodarczych i też ponownie wpiszę te pytania,  

na które nie uzyskałam odpowiedzi. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. Pan 

Radny Tadeusz Pająk. Rozumiem, że lista już jest zamknięta. Bardzo proszę jako ostatni. 
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Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Pająk: Dziękuję bardzo, Panie Przewodniczący.  

W sprawie interpelacji, którą składałem w czerwcu dostałem odpowiedź z Generalnej Dyrekcji Dróg 

Krajowych i Autostrad odnośnie rozpoczęcia procedury budowy północnego węzła obwodnicy 

Sulechowa w ciągu drogi ekspresowej S3. Odpowiedź przeczytam Państwu: „Na chwilę obecną nie  

ma takiej inwestycji w planach, w związku z czym nie zostały podjęte w tej sprawie żadne działania. 

Zarząd Województwa Lubuskiego nie zgłaszał się do nas z taką inicjatywą, jednak jak w każdym 

przypadku jesteśmy otwarci i gotowi do podjęcia rozmów. Zaznaczam również, że każda inwestycja 

musi mieć uzasadnienie poparte stosownymi analizami”. Podpisał się Pan Dyrektor Oddziału Marek 

Langer. I tutaj bardzo proszę, aby Zarząd Województwa Lubuskiego wystąpił z taką inicjatywą, bo taka 

inicjatywa jest potrzebna i myślę, że czym  prędzej tym lepiej, bo potrwa to na pewno kilka lat. Dziękuję 

bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. 

 

Wnioski i interpelacje złożone na piśmie stanowią załącznik nr 4 do protokołu.  

 

Punk 4. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panią Elżbietę Annę 

Polak, Marszałek Województwa proszę o skrótową bardzo prezentację tego co się wydarzyło. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Szanowni Państwo, bardzo dziękujemy, 

przede wszystkim Państwu za taką frekwencję na dzisiejszej sesji, ale zmiany w budżecie i niektóre 

decyzje, które wymagają natychmiastowego podjęcia taką właśnie potrzebę nam zgotowały w czasie 

wakacji. Ja postaram się rzeczowo i krótko, wiemy, że jest czas urlopowy, ale jestem Państwu bardzo 

wdzięczna, że możemy dzisiaj wiele rzeczy podjąć. Ale przy tej okazji również przedstawię krótką 

informację na temat istotnych rzeczy, które się wydarzyły w tym okresie międzysesyjnym, przede 

wszystkim dotyczą konkursów. I mamy już bardzo duże zaangażowanie we wdrażaniu naszego 

Regionalnego Programu Operacyjnego. Kolejne rozstrzygnięcia konkursów, mianowicie Efektywność 

Energetyczna to w ramach ZIT-u Gorzów. Takie też spotkanie z ZIT-ami się odbyło i  można  

powiedzieć, że wdrażamy w tym zakresie zgodnie z planem nasze kolejne etapy. Nie będę szczegółów 

podawać, ale żebyście też Państwo wiedzieli, że duże kwoty płyną do ZIT-u gorzowskiego  
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i zielonogórskiego, wielomilionowe. Zostały również ogłoszone nabory w zakresie działania  

3, odnawialne źródła energii,  nabór potrwa do 1 października, alokacja jest duża, 45 mln złotych. Także 

warto o tym wiedzieć, żeby też przekazać beneficjentom. 19 czerwca w Sulechowie odbyło się bardzo 

duże spotkanie, uczestniczyliśmy razem z Panem Przewodniczącym Czesławem Fiedorowiczem, byli 

też obecni radni, Pan Łukasz Mejza i samorządowcy, wszyscy głośno i wyraźnie wyartykułowaliśmy 

wobec Pana Ministra, Głównego Geologa Kraju Mariusza Jędryska temat złóż, które występują  

w naszym regionie, w obecności też Pana Wojewody. Myślę, że wyraźnie przedstawiliśmy argumenty 

merytoryczne. Pan Minister również obiecał, że przeprowadzi w regionie lubuskim, we wrześniu 

konsultacje w zakresie rządowego programu związanego z eksploatacją i gospodarką złóż. Taki 

rządowy program jest w tej chwili przygotowany. Bardzo liczę na te konsultacje, ponieważ nie dotyczy  

to tylko miedzi, ale również węgla i innych złóż, które na naszym terenie lubuskiego występują, a wciąż 

niestety nie są wydobywane. Kolejna edycja Lubuskiej Akademii Rozwoju, o tym też mówię, ponieważ 

nabór ogłosimy w sierpniu do trzeciej już edycji. Cieszy się ona dużym zainteresowaniem, ponieważ 

tutaj możemy się nauczyć w jaki sposób pisać projekty oraz jaka jest strategia naszego województwa  

i priorytety. Trzecia edycja rozpocznie się od 1 października, a będzie poprzedzona również dużą 

konferencją,  którą przygotowujemy na 6 września na temat nowego otwarcia z udziałem dyrektora 

polityki regionalnej z Brukseli. Pan Todd uczestniczył w Konwencie Marszałków, dużo jest już informacji 

na temat nowej perspektywy. Ja kilka szczegółów podam dzisiaj, bo też chcę Państwa zainteresować  

i poprosić o udział 6 września właśnie w tej konferencji na temat tego, co będzie się działo, nie tylko  

w naszym regionie, ale też w Polsce od 2021 do 2027 roku. I o tym też będziemy uczyć naszych 

studentów, Państwo też możecie być naszymi studentami. Składowisko w Kartowicach-Szprotawa, 

temat ostatnio bardzo medialny, myślę że pozytywnie zakończony. Udało się wykonać badania. 

Badania nie wykazały zagrożenia istotnego dla środowiska wokół tego składowiska. 5 lipca została 

również wydana decyzja, Pan Marszałek Tomczyszyn podpisał decyzję w sprawie zamknięcia 

składowiska w Kartowicach. Polityka spójności już nowa perspektywa, co się będzie działo po 2020,  

o tym rozmawiamy nie tylko w ministerstwie, na konwencie, ale również była taka debata we Frankfurcie 

z Timmermansem, będzie u nas 6 września. Rozstrzygnięcie konkursu na Niepodległościowe Inicjatywy 

Młodzieżowe, umowy są w trakcie podpisywania, dofinansowania otrzymało 90 projektów. Olbrzymie 

zainteresowanie, bardzo fajne projekty. Nie ma dzisiaj czasu by o tym opowiadać, ale będziemy też 

informować na naszej stronie. Zachęcam też Państwa do udziału, żeby docenić młodych ludzi i ich 

inicjatywy, myślę, że warto. 21 czerwca członek Zarządu Tadeusz Jędrzejczak podpisał umowę  

z Regionem Serbskim, z prowincją Wojwodina, także nie tylko 23 czerwca podpisaliśmy umowę,  

w czasie święta, ale również wcześniej. PET już działa, mamy pierwsze urządzenie, które jest  
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w naszych lubuskich szpitalach. Dzięki staraniom, jest Pan Prezes Ostrouch, Pana Prezesa szpitala 

spółki w Gorzowie, ale również Samorządu Województwa. Samorząd dołożył 3,2 mln złotych, zostały 

przygotowane urządzenia nie tylko, ale również całe pomieszczenie. Dlatego Gorzów ma chyba taką 

najlepszą pracownię medycyny nuklearnej w Województwie Lubuskim. PET działa jeszcze nie  

ma kontraktu, konkurs kończy się 8 sierpnia. Mam nadzieję, że ten kontrakt będzie. Szkoda, że dzisiaj 

Pan pełniący obowiązki dyrektora NFZ nie znalazł czasu, żeby dzisiaj przedstawić nam stan kontraktacji 

i stan finansowania lubuskiej ochrony zdrowia, ponieważ nie wygląda to dobrze. W piątek organizujemy 

konferencję na ten temat w Gorzowie o godzinie 9:00 w bibliotece, gdzie chcemy właśnie powiedzieć, 

że nie powiodła się reforma finansowania ochrony zdrowia. Ryczałty utrudniły dostęp do świadczeń 

medycznych, spowodowały również wygenerowanie straty w dwóch naszych spółkach za pierwsze 

półrocze, jak również na koniec ubiegłego roku, czego wcześniej nie mieliśmy. Wyraźnie widać 

dlaczego. Jesteśmy jedynym regionem w Polsce, który ma tak niskie zakontraktowanie jednostek 

ochrony zdrowia na poziomie 45% za pierwsze półrocze, gdzie w tym samym czasie w innych 

regionach jest to ponad 50%,  52%. Mamy najmniej środków w kontrakcie mimo, że te środki są. Także 

jest to bardzo dziwne. Będziemy zabiegać, żeby ten temat we wrześniu jednak stanął na naszym 

posiedzeniu, bo nie wyobrażam sobie by taką politykę nasz oddział uprawiał, że te pieniądze może 

odda do Warszawy. Gdy albo chce ukarać wojewódzkie szpitale dlatego, że są w Samorządzie,  

że organem prowadzącym jest Samorząd. Jest to bardzo dziwna sytuacja. Wyraźnie widać, że ryczałt 

utrudnia dostęp pacjentom, mamy to wyliczone w procentach, są to materiały źródłowe z Ministerstwa 

Zdrowia, to nie są nasze materiały. I najniższe zakontraktowanie w Polsce 45%. Odbyło się Media Trip 

szlakiem Odry. Zapraszamy dziennikarzy z całej Polski z okazji Święta Województwa. O święcie nie 

będę opowiadać bo Państwo też uczestniczyliście, bardzo dziękuję. Było wiele wydarzeń, jak widać  

na fotografiach, z udziałem naszych mieszkańców, którzy bardzo licznie świętowali po lubusku. 

Również podpisaliśmy umowę z Krajem Libereckim, z Republiki Czeskiej, także bardzo dziękuję  

za aktywny udział. Również region lubuski, Zielona Góra, 23 czerwca był stolicą uczelni technicznych. 

Zjechali do nas rektorzy z całej Polski, była to też okazja do zaprezentowania regionu lubuskiego, 

naszych potencjałów, naszych inteligentnych specjalizacji. Organizujemy również z okazji 100-lecia 

praw kobiet, nie tylko mamy 100-lecie odzyskania niepodległości, ale również 100-lecie praw kobiet 

wyborczych, Kongresy Kobiet. Kolejny odbył się w Ośnie Lubuskim, w Łagowie i w Kłodawie w tym 

czasie. Cieszyły się bardzo dużym zainteresowaniem i aktywnością liderek lokalnych, również pań 

radnych, które bardzo licznie uczestniczą w tych spotkaniach. Tegoroczne Lubuskie Lato Filmowe  

to była prawdziwa uczta, proszę Państwa, dla osób interesujących się kinem trochę takim trudnym, 

niszowym. Ponad 200 tytułów, oczywiście nagroda główna – Złote Grono powędrowało do „Zimnej 
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Wojny” Pawła Pawlikowskiego, ale polecam też film, który dostał Srebrne Grono. To był film „Pewnego 

razu w listopadzie” ze zdjęciami dokumentalnymi ze sławnego Marszu Niepodległości w 2013 roku. 

Naprawdę bardzo dramatyczny przekaz, prawdziwy obraz, niesamowity. Miałam okazję obejrzeć więc 

polecam. Sprawozdania szpitalnych spółek, to co już powiedziałam, są niepokojące. Dwóch członków 

Zarządu Szpitala Uniwersyteckiego nie uzyskało absolutorium. Odwołaliśmy Wiceprezesa  

ds. Inwestycyjnych i ds. Finansowych, tu będą zmiany, ponieważ szpital za ubiegły rok miał stratę  

11 mln. Pan Działoszyński ocalił się i swój stołek, ponieważ objął stanowisko we wrześniu i  udało  

mu się w krótkim czasie 4 miesięcy zmniejszyć zadłużenie o połowę. Gdy obejmował stanowisko 

zadłużenie wynosiło ponad 22 mln, a na koniec roku 11, więc realizuje konsekwentnie program 

naprawczy. Ale niestety jeżeli na takim poziomie będzie kontraktacja to będzie to trudne. Dlatego 

bardzo mocno monitorujemy i trzymamy rękę na pulsie. Również wynik ujemny miał szpital w Torzymiu, 

ponieważ też spotkał się z odmową zakontraktowania utworzenia oddziału geriatrycznego,  

o co my zabiegamy w dalszy ciągu bardzo mocno. Widzimy tą przyszłość, jeżeli chodzi o wyzwania 

związane ze starzejącym się społeczeństwem, nie możemy udawać, że nie ma problemu, musimy 

oddziały geriatryczne w naszym regionie tworzyć. Zresztą Państwo też zabiegacie o to i takie były 

interpelacje. Posiedzenie polsko-niemieckiej komisji międzyrządowej odbyło się tym razem w Gorzowie. 

Bardzo dla nas temat istotny dotyczący transportu publicznego, połączeń kolejowych. Również nasz, 

głos regionu lubuskiego jest słyszalny na kongresach krajowych samorządowych. Ja prezentowałam 

temat związany z Nową Perspektywą we Wrocławiu. I proszę Państwa, kilka słów na ten temat,  

bo również Konwent Marszałków dotyczył Nowej Pespektywy. Będziemy o tym szczegółowo mówić  

6 września, ale warto, proszę Państwa, żebyście już w tej chwili się przygotowywali, ponieważ będą 

duże pieniądze, po 2021. O 23% mniej, w tej chwili tak wygląda w negocjacjach, ma Polska w tej chwili 

84 mld euro. Po 2021 to 64 mld, czyli tak jak było w latach 2007-2013. Pamiętam, że to była góra 

pieniędzy, naprawdę olbrzymia. Bardzo dużo wtedy zrobiliśmy, także już powinniśmy myśleć  

o projektach, działaniach, które chcemy sfinansować. Dlatego my w Samorządzie Wojewódzkim 

aktualizujemy Strategię Rozwoju Województwa, przygotowujemy listę projektów kluczowych,  

bo projekty kluczowe będą, taka jest zapowiedź, żeby już wybrać co jest najbardziej istotne. 

Przygotować montaże finansowe, ale nie będzie 11 priorytetów, tylko 5, czyli koncentracja priorytetów. 

Bardziej inteligentna Europa, pierwszy. Drugi: Bardziej przyjazna Europa, czyli eko itd. Trzeci priorytet: 

Łączy Europa, czyli będą pieniądze na drogi. Czwarty: Obywatelska Europa, czyli tutaj projekty 

związane z inicjatywami obywatelskimi, również kulturą, ochroną zdrowia. I bardzo ważny priorytet: 

Silna społecznie Europa, czyli cały EFES, w tych pięciu priorytetach się zamyka. Nowość  jest taka,  

że na pierwszy i drugi priorytet związany z innowacjami: Bardziej inteligentna Europa i z drugim: 
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Bardziej przyjazna Europa, aż 65% alokacji tylko na te dwa priorytety. Także znane jest ukierunkowanie 

i już trzeba się do tego przygotowywać, nie tylko pisząc program, ale przede wszystkim planując 

konkretne przedsięwzięcia. Czyli 6 września, myślę, że w auli uniwersyteckiej zrobimy dużą bardzo 

konferencję ze szczegółami, będziemy na ten temat rozmawiać. Kolejne firmy u nas otwierają swoją 

produkcję, piekarnia w Nowej Soli. Pracujemy nad aktualizacją Strategii Marki, nie tylko nad aktualizacją 

Strategii Rozwoju Województwa, również w tej chwili mamy w konsultacji Strategię Innowacji. Także 

można jeszcze w ramach konsultacji zgłaszać uwagi do tej Strategii. Firmy, tak jak już mówiłam, które 

są innowacyjne dostają środki finansowe, tak jak Grafen, na badania, na nowe technologie.  

O spotkaniach z ZIT-ami też już mówiłam. Kolejne dotacje są również przekazywane w ramach 

programu Lider do gmin. Tutaj Marszałek Tomczyszyn spotyka się z gminami, z włodarzami, 

beneficjentami. Analizujemy też Strategię Energetyki, przygotowywane są zmiany związane  

z koniecznością zabezpieczenia naszego regionu w dostawy energii w przypadku groźnych wypadków 

losowych. Mieliśmy do czynienia już z blackoutem w zachodniopomorskim i u nas też w regionie 

lubuskim mieliśmy taki balckout niestety. Z funduszami pożyczkowymi w nowej perspektywie  

po 2020 mniej dotacji, więcej poręczeń pożyczek. Dlatego też ważne są te fundusze, które już u nas 

działają, żebyśmy  mogli  je rozwijać. Niestety minister rozwoju nie wyraził zgody na wsparcie ani 

Centrum Matki i Dziecka, ani Centrum Radioterapii wkładem własnym. Do tych projektów, które już 

realizujemy, chodzi o kwotę 7 mln 800 tys., zgodnie z umową partnerstwa z kontraktem terytorialnym 

ten wkład budżetu państwa jest konieczny. Także niestety, pomimo że są to przez nas wybrane, jako 

priorytetowe inwestycje, ministerstwo z Warszawy inaczej to widzi. Będziemy więc zabiegać  

o przeznaczenie tych środków do innych naszych priorytetowych zadań w zakresie modernizacji dróg. 

Tak żeby nie odpuścić tych pieniędzy, tym bardziej, że doczekaliśmy się  w końcu zgody i mamy 

pozytywną opinię w sprawie budowy mostu w Milsku. Za długo to trwało, bo czekaliśmy prawie rok,  

bo w marcu w ubiegłym roku, w pierwszym kwartale było rozstrzygnięcie przetargowe. Jest opinia  

5.25 m, także projekt jest gotowy i firma przystępuje do inwestycji. Niestety przesunięcie będzie w tym 

zakresie, szkoda. Jeżeli chodzi o atrakcje kolejowe, o tym już mówiłam na ostatniej sesji, ale do tego 

dochodzą nie tylko dodatkowe połączenia kolejowe, ale również biletomaty na dworcach. Platforma  

do sprzedaży biletów Koleo-nowa i nowe stacje kolejowe, np. w Nowym Kisielinie. Także widać,  

że tu się dużo zmienia. Pytacie Państwo również o rozwój  Portu Lotniczego, w związku z tym, że rośnie 

natężenie ruchu, nasza umowa jest tak skonstruowana, że to nie jest dopłata do biletów, tylko to jest 

promocja województwa lubuskiego poprzez połączenia lotnicze. Mamy już przygotowaną specyfikację 

do połączenia Zielona Góra- Babimost-Londyn, taki kierunek został wskazany w tej analizie. Niestety 

Prezydent Zielonej Góry w dalszym ciągu nie wywiązuje się ze swoich zobowiązań, za ubiegły rok nie 
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zwrócił nam 2 mln,  i w tym roku również nie przekazał 2 mln. Będzie to trudne, ten rok jest rokiem 

wyborczym, ale kolejne pisma wysyłamy i mówię o tym też publicznie jak jest. Także my się cieszymy, 

że się port lotniczy rozwija, nowe kierunki i nowe połączenia również będziemy rozwijać. O konsultacji 

Programu Rozwoju Innowacji mówiłam. Odbyły się też dwie debaty w Zielonej Górze i w Gorzowie  

w zakresie przyszłości szkolnictwa wyższego. Przy tej okazji chcę Państwa poinformować,  

że uzyskaliśmy zgodę Polskiej Akademii Nauk, dzisiaj miałam takie spotkanie z przedstawicielem 

Centrum Badań Kosmicznych w regionie lubuskim, w Zielonej Górze, w Nowym Kisielinie powstanie 

oddział PAN-u, o co zabiegaliśmy. Związane jest to z budową Parku Technologii Kosmicznych. Także  

w tej chwili omawiamy szczegóły, siedziba będzie w Nowym Kisielinie. Dzisiaj też się spotkałam  

z rektorem, rektor również się zgodził na wynajem pomieszczeń i to jest bardzo dobra informacja,  

bo będziemy mieli  oddział Centrum Badań Kosmicznych i będziemy mogli spokojnie ten projekt 

przygotowywać. To jest bardzo ważne dla rozwoju szkolnictwa wyższego i dla nowej perspektywy,  

bo będą właśnie pieniądze głównie na takie cele, pierwszy i drugi priorytet. Książe Franz Friedrich 

zaprzyjaźnił się z nami. Urodził się w szpitalu w Zielonej Górze, więc przywozi kolejne dary, tym razem 

70 szpitalnych łóżek i sprzęt medyczny. Także też podziękowałam przy kawie za hojność. Proszę 

Państwa, w tym roku „Muzyka w raju”, w Paradyżu, nie będzie tylko grała w Paradyżu, ale w całym 

województwie, w Gorzowie, w Zielonej Górze. To będzie przedsionek też w raju. Podpisaliśmy umowę, 

bardzo dużo koncertów, bardzo serdecznie zapraszam. Będziecie Państwo otrzymywać również 

zaproszenia osobiście. Jest to olbrzymie przedsięwzięcie Pana Cezarego Zycha, który otrzymał też 

dotację od ministra kultury, już na 3 lata do przodu. Więc dla nas jest to naprawdę marka lubuska, 

niesłychanie ważny festiwal. I też w sierpniu podpiszemy takie zobowiązanie 3-letnie, bo zależy nam 

bardzo, żeby ten festiwal tu grał w naszym regionie. On jest bardzo ważny dla społeczności  naszego 

województwa. Są tłumy w kościołach, tam gdzie te koncerty się odbywają, cieszą się olbrzymim 

zainteresowaniem. Spotkałam się z młodymi parlamentarzystami, którzy reprezentują nasz region  

w Parlamencie Młodzieżowym w Warszawie. Bardzo dobre spotkanie, już nie będę rozwijać.                               

O technologiach kosmicznych mówiłam. Proszę Państwa, warto jeszcze raz dziękować wszystkim, 

którzy zagłosowali za kierunkiem lekarskim,  że wspieramy ten kierunek również z naszego  budżetu.  

40 osób na jedno miejsce, a ktoś mi mówił, że nikt tu nie przyjdzie – kto tu przyjdzie do Zielonej Góry 

studiować. 40 osób na jedno miejsce, rekord krajowy, nigdzie nie ma takiego zainteresowania.  

A mówiąc o stypendiach, chcą młodzi lekarze u nas pracować. 62 umowy są przygotowane, 

podpisujemy. 62 studentów wybrało nasze szpitale, żeby tutaj pracować po studiach. 15 z kierunku 

lekarskiego w Zielonej Górze, a ponad 40 z Polski, ale to są też studenci, którzy pochodzą z regionu 

lubuskiego, chcą tutaj wrócić i chcą tutaj pracować. To jest uważam naprawdę olbrzymi sukces. To był 
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pierwszy nabór, drugi nabór odbędzie się teraz we wrześniu. Misja do Rumunii, spotkałam się  

z przedsiębiorcami, są podpisane kontrakty. Olbrzymie zadowolenie przedsiębiorców, spotkanie  

z izbami handlowymi, okołobiznesowymi. Żaden przedsiębiorca samodzielnie nie byłby w stanie 

zorganizować sobie takiego wyjazdu, takich spotkań i takich perspektyw na przyszłość. Także jest  

to bardzo dobry kierunek. Oczywiście Pani Radnej wyjaśnimy szczegółowo, jeżeli tam są jakieś braki  

w odpowiedzi. O spotkaniach z kobietami w terenie mówiłam. Po Kłodawie muszę powiedzieć, że żaden 

nasz spot reklamowy nie miał  tyle wejść co „Szła dzieweczka do laseczka” z Kłodawy. Także cieszą się 

one olbrzymim zainteresowaniem. Jeszcze krótko informacje na temat Państwa pytań. Jeśli chodzi  

o Ośrodek Doradztwa Rolniczego w Kalsku, Samorząd Województwa przeznaczył na ten ośrodek  

45 mln w ramach Lubuskiego Regionalnego Programu. To jest niezależna instytucja, spółka, powstała 

na podstawie ustawy o szkolnictwie wyższym. Uczelnie są autonomiczne, to tylko pragnę podkreślić,  

ale my oczywiście będziemy wspierać. Napiszę do rektora, będziemy wspierać jak tylko to będzie 

możliwe, żeby dorobek był pomnażany naszych uczelni. Jeżeli chodzi o drogi krajowe to do generalnej 

dyrekcji będziemy zabiegać, również u ministra infrastruktury, o obwodnice i zjazdy. Natomiast jeżeli 

chodzi o nasze drogi i stan zaawansowania naszego programu modernizacji i budowy dróg, poproszę 

Pana dyrektora, żeby na wrześniowej sesji przedstawił taką informację. Oszczędności przetargowych 

nie ma, są raczej braki poprzetargowe. Dokładamy do dróg i Państwo też wiecie o  tym, że już w tym 

roku dołożyliśmy do Zarządu Dróg Wojewódzkich ponad 20 mln  dlatego, że po przetargach, nie raz jest 

to drugi przetarg, trzeci i okazuje się,  że wykonawcy życzą sobie dużo większe środki. Wiemy też,  

że podrożały bardzo materiały budowlane i to wszystko razem tworzy taki rynek, że raczej  

na oszczędności nie możemy liczyć. Jeżeli chodzi o E-zdrowie, nie było decyzji na piśmie, nie było 

jeszcze zatwierdzenia listy rankingowej. E-zdrowie, z tego co pamiętam w Drezdenku było poza listą 

rankingową i czeka na oszczędności związane z Krajową Rezerwą Wykonania i ze zwiększeniem 

środków. Bo mamy więcej, Euro nam się teraz rozmnaża, ponieważ jest dobry kurs Euro, słaby złoty. 

Taka decyzja będzie podjęta jak tylko uregulujemy nasze zobowiązania w stosunku do projektu  

E-urząd. Proszę Państwa, żeby ratować duży projekt Geodezyjnego Systemu Informacji Przestrzennej, 

który powstał w Związku Starostów, z naszego projektu systemowego E-urząd oddaliśmy 5 mln złotych. 

I teraz w pierwszej kolejności mamy zwrócić 5 mln do projektu E-urząd, a potem kolejne z listy dostaną 

dofinansowania. Jeżeli chodzi o skargę w Obrzycach, to faktycznie taka decyzja została podjęta kilka lat 

temu. Dotyczyła ona wyłączenia wszystkich nieruchomości zbędnych do prowadzenia działalności 

statutowej przez szpital. Chodziło o obniżenie kosztów, bo szpital w Obrzycach nie ma płynności 

praktycznie finansowej, a to były spore obciążenia. Szpital płacił za wodę, która się lała tam 

strumieniami w tych ogródkach, płacił za mieszkania, za które nikt nie płacił. Więc wszystkie te zbędne 
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nieruchomości do prowadzenia działalności, zostały wyłączone i przeznaczone do sprzedaży, żeby też 

nie obciążały samorządu wojewódzkiego. Ale skoro są takie interpelacje i Państwa jest taka opinia  

na ten temat – my się jeszcze raz nad tym pochylimy, będziemy rozważać jakie jest możliwe inne 

rozwiązanie. Na gorąco dzisiaj dyrektor mnie przekonuje, że prawnie nie ma innej możliwości,  

że również użytkownicy, dzierżawcy mogą sobie też kupić te działki. Ale nie możemy też obciążać w tej 

chwili samorządu – bo to samorząd wojewódzki odpowiada za ten teren – kosztami związanymi z ich 

utrzymaniem. Na pewno są wyłączone z działalności statutowej szpitala. Jeżeli chodzi o harmonogram 

wydatków promocji: ja podpisywałam taką interpelację. Jeżeli tam są jeszcze do uzupełnienia jakieś 

kwoty, to oczywiście przedstawimy. Co do misji też mówiłam. Jeżeli chodzi o obwodnicę węzła 

Sulechowa, dotyczy to też zadania rządowego, więc zwrócimy się na piśmie do Ministra Infrastruktury  

w tym temacie. Dziękuję bardzo. 

 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 5  

do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję Pani 

Marszałek.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Panie Przewodniczący, można?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Coś istotnego? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Tak. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jeśli coś istotnego,  

to tak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Pani Marszałek, ja rozumiem, że są to 

generowane koszty związane z eksploatacją, ale właśnie to trzeba to rozwiązać w takim sposób, by nie 

było to obciążeniem ani dla szpitala, ani dla Samorządu Województwa. Właśnie poprzez wyprzedaż 

mieszkań takie możliwości są, poprzez kwestię albo zobowiązania do zamontowania podliczników  

na działkach itd., czy też – jak powiedziałem – zgadza się, że nie jest możliwe zbycie nieruchomości 

poza przetargiem publicznym w sytuacji, kiedy działka może stanowić samoistną działkę wykorzystaną 
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do jej innego zagospodarowania. Natomiast jeśli te działki byłyby podzielone, tam tych dzierżawców jest 

chyba 12-stu czyli przypadałoby to po 2,5 do 3 arów na jedną osobę, można by było je w tym trybie 

zbyć, bo nie ma innego chyba tam przeznaczenia. Natomiast jeszcze raz pytam: a co w takim razie  

ze skutecznością wypowiedzenia tych działek? Bo skoro ta działka nie jest przeznaczona na ważne 

cele czy też rozbudowę szpitala, to nie można zastosować wypowiedzenia w trybie 3-miesięcznym, 

tylko w trybie półrocznym. I do tego też trzeba wrócić, ale ja myślę, że najlepszym sposobem 

rozwiązania byłoby porozumienie, ku zadowoleniu obu stron. Ja rozumiem, że przecież Samorząd 

Województwa nie może być „dobrym wujkiem” i działać charytatywnie, ale przecież ta kwota paru 

tysięcy złotych nie będzie stanowiła o być albo nie być województwa, a na pewno zadość uczyni tym 

ludziom, którzy są tam z tymi działkami bardzo mocno emocjonalnie związani. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Poza Sejmikiem  

tą kwestię wyjaśnimy. Dziękuję za sugestię. To jest zadanie dyrektora szpitala również.  

 

Punkt 5. 

System Podstawowego Szpitalnego Zabezpieczenia Świadczeń Opieki Zdrowotnej – „sieć 

szpitali” – wykonanie ryczałtu w lubuskich szpitalach – wycofany.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Punkt 5 został 

wycofany z obrad Sejmiku. Przechodzimy do punktu 6. 

 

Punkt 6. 

Informacja o realizacji Kontraktów Terytorialnych w 2017 roku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Dyrektor Maciej 

Nowicki pędzi by nam coś ciekawego tutaj pokazać i do tego się odniesiemy. Przypomnę,  

że są to Kontrakty Terytorialne, informacja Rządu na ten temat. Bardzo krótko, bardzo prosimy Panie 

Dyrektorze. Maciej Nowicki – Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego. 

 

Informacja o realizacji Kontraktów Terytorialnych w 2017 roku stanowi załącznik nr 6 do protokołu.  

 

Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego Maciej Nowicki: Szanowni Państwo krótko,  

bo dostaliście Państwo ten obszerny materiał. Jest to informacja Ministerstwa Inwestycji i Rozwoju, 



19 

 

przygotowana z naszym jakby udziałem czy naszą współpracą, coroczna, dotycząca realizacji kontraktu 

we wszystkich województwach. Także w tym obszernym materiale jest tylko część ogólna na początku  

i niecałe 10 stron dotyczące realizacji głównie inwestycji w województwie lubuskim. Biorąc pod uwagę, 

że w kontrakcie mamy większość najważniejszych inwestycji dla rozwoju regionu, to króciutko 

przedstawię – co się głównie dzieje z tymi przedsięwzięciami, w których w ciągu ostatniego roku 

faktycznie wystąpiły wyraźniejsze postępy. Jeżeli chodzi o sam zeszły rok w Kontrakcie Terytorialnym, 

to przede wszystkim w I połowie roku były renegocjacje kontraktu, podpisaliśmy aneks  

nr 2 po negocjacjach zainicjowanych przez Rząd, związanych przede wszystkim z wpisaniem  

do kontraktu obszaru kultury. Ale również Rząd wpisał do kontraktu rozwój klastrów energii  

w województwie lubuskim, tak jak w każdym innym województwie, chociaż na razie nie widzimy 

pomysłów co się ma pod tym kryć. Czekamy wciąż na inicjatywę w tej kwestii ze strony Ministerstwa. 

Natomiast, przy okazji tych renegocjacji, dosyć skutecznie wynegocjowaliśmy wpisanie przedsięwzięcia 

„Rozwój technologii kosmicznych” oraz utworzenie Centrum Zdrowia Matki i Dziecka. Technologie 

kosmiczne zamieniły radioteleskop, ponieważ uniwersytet z tego zrezygnował, jak również nie  

ma na razie projektu takiego partnerskiego Centrum Biogospodarki, które Szczecin miał prowadzić jako 

partner wiodący. To też wykreśliliśmy i jeszcze były jakieś mniejsze, drobne zmiany w kontrakcie. 

Przypomnę bardzo krótko te projekty dotyczące kultury – nastąpił konkurs, bo to wpisanie do kontraktu 

jeszcze nie gwarantowało w pełni uzyskania środków. Później się okazało, że tych projektów było dużo 

– też Ministerstwo Kultury chyba przeszacowało możliwości finansowe i konkurencja była bardzo duża.  

I z naszych projektów dofinansowanie uzyskał projekt Samorządu Województwa czyli Muzeum  

w Zielonej Górze i projekt jest już realizowany. Trzy projekty: Krosno Odrzańskie, Strzelce Krajeńskie  

i Żagań znalazły się na liście rezerwowej, czekają. Może się środki na to pojawią. Natomiast dwa 

projekty ze względów bardziej formalnych – w Gorzowie i teatr w Zielonej Górze - nie uzyskały 

dofinansowania z programu „Infrastruktura i Środowisko”. W kontrakcie jest 9 przedsięwzięć 

zgłoszonych przez Samorząd Województwa, 19 przez Rząd i 3 wspólne. I tutaj przy tej okazji też  

w kontrakcie jest krótka informacja – nawiązując do tego, co Pani Marszałek powiedziała, że też Rząd 

dokłada pewne środki do wkładu własnego czyli środki nie unijne, ale środki rządowe do wkładu 

własnego, do różnych projektów – na szpitale nie dostaliśmy i chyba nie dostaniemy. Natomiast tutaj 

widać w tym rankingu, że całkiem nieźle czy nawet bardzo dobrze Lubuskie wykorzystuje te środki.  

Tu jest połowa mniej więcej województw najlepszych, niektóre województwa jeszcze nie wykorzystały 

żadnych środków rządowych na współfinansowanie ważnych projektów w regionach. I teraz krótko 

odnośnie projektów. Jeżeli chodzi o przedsięwzięcia z obszaru kultury, to już mówiłem. Bardzo ważne 

dla naszego województwa projekty dotyczące zdrowia czyli Centrum Zdrowia Matki i Dziecka to już się 
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dzieje, już projekt się rozpoczął. Radioterapia w Gorzowie się buduje. Również wyposażenie radioterapii 

czy doposażenie w Zielonej Górze nastąpiło, także tutaj jest bardzo dobrze, jest duży postęp. „Rozwój 

technologii kosmicznych” – pracujemy nad projektem Parku Technologii Kosmicznych w Zielonej Górze. 

Państwo wiecie z doniesień różnych – jest już zawiązane wstępnie partnerstwo, jest wstępna koncepcja 

projektu. W tej chwili wyłaniamy wykonawcę dokumentacji. Most w Milsku: po tym okresie przestoju, 

związanym z dyskusją na temat wysokości, na szczęście niedawno Ministerstwo odstąpiło od tych 

swoich wymagań i most będzie budowany już chyba szybko. Infrastruktury drogowej w okolicach 

kompleksu Gubin-Brody na razie nie ma, ponieważ nie ma tej inwestycji, a to jest ze sobą 

współzależne. Również inne tutaj drogi wojewódzkie częściowo są realizowane, na tym połączeniu  

do autostrady A18. Krzyż-Gorzów, ważna bardzo linia kolejowa na północy, o której tutaj wielokrotnie 

była mowa. Wreszcie trwają prace nad umową, ponieważ wcześniej długo trwały dyskusje  

co do wielkości dofinansowania. PKP PLK nie chciał się zgodzić na fifty-fifty i będzie 85% z RPO. 

Przedsięwzięcia, za które odpowiadają obie strony kontraktu to są ZIT-y Zielona Góra i Gorzów, czyli 

transport miejski, te wielkie projekty przede wszystkim z POIŚ-iu, komplementarne jakby wobec 

wydatków naszych z RPO, dotyczące transportu zbiorowego, jak również projekty dotyczące 

efektywności energetycznej i sieci ciepłowniczych. Jest szczegółowa informacja o podprojektach  

w materiale. I wreszcie przedsięwzięcia rządowe, można tak powiedzieć. Wreszcie uniwersytet coś 

dostanie w partnerstwie z Seco/Warwick ze Świebodzina, bo wcześniej jakby nie było tutaj sukcesów, 

jeżeli chodzi o regionalne agendy naukowo-badawcze. Jeżeli chodzi o sieci energetyczne Polski 

Zachodniej, to jest realizowana linia 400kV na północy województwa, jak również tutaj linie 220, 

modernizowane bliżej Zielonej Góry – Leśniów. Termomodernizacja państwowych placówek 

szkolnictwa artystycznego – to są zadania rządowe, troszeczkę jakby poza nami robione, ale bardzo 

ważne dla tych miast, w których one są termomodernizowane. S3: wiemy, że inwestycja w naszym 

województwie już zmierza do końca, chociaż są pewne opóźnienia. Gorzej jest z tymi inwestycjami 

GDDKiA czyli rządowymi, jeżeli chodzi o przeprawy mostowe w Kostrzynie, Krośnie Odrzańskim,  

o drogę 12-stkę z obwodnicami Wschowy, Szlichtyngowej i Szprotawy, jak również drugą nitkę 

autostrady A18, czekamy na ich realizację. Najważniejsza nasza linia kolejowa północ-południe czyli 

„Nadodrzanka” – tutaj w ramach rehabilitacji tak zwanej ona jest już praktycznie w naszym 

województwie niemalże skończona i te prędkości przejazdu i  w kierunku Szczecina i Wrocławia bardzo 

się polepszyły. Jest druga ważna linia, która tylko troszkę przebiega przez województwo lubuskie, czyli 

ta z Poznania do Szczecina przez Dobiegniew, ale ważna przede wszystkim dla Gorzowa, bo jest 

połączeniem z Warszawą i tutaj będzie robiona z programu Connecting Europe Facility, przeszedł ten 

projekt. I proszę Państwa, brak środków na realizację dwóch projektów kolejowych czyli ten w Powiecie 
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Wschowskim oraz ta dawna Berlinka przez Żagań, Żary, Forst. Natomiast będzie robiony też z RPO 

projekt dotyczący linii kolejowej Czerwieńsk-Gubin. I wreszcie projekty odrzańskie, które  

są przygotowywane, oby z nich coś wyszło. Tutaj jest determinacja duża Rządu i nowego Ministerstwa 

Żeglugi Śródlądowej. Natomiast Warta na razie czeka. Zobaczymy czy w najbliższych latach, chyba  

do roku 2020 nic tutaj się nie zadziała. I dziękuję bardzo. Jeżeli są jakieś pytania, to bardzo proszę. 

 

Przedstawiona informacja stanowi załącznik nr 7 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. Pan 

Radny Józef Kruczkowski ma pytanie, także proszę o pozostanie Panie Dyrektorze. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Pan Dyrektor przedstawił kwestię linii 

kolejowej 203 z zapisem 100 mln zł i przystąpieniem do projektu. Czy ta kwota 100 mln zł będzie  

na to wydatkowana, bo była inna koncepcja, żeby zrobić tylko projekt, a środki przesunąć  

na Czerwieńsk-Zbąszynek? 

 

Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego Maciej Nowicki: To jest informacja na dzień 

dzisiejszy. Projekt ma być robiony w 85% ze środków naszych czyli Regionalnego Programu 

Operacyjnego. Czy to jest 100 mln? Tutaj ewentualnie, nie ma teraz Pani Makarskiej, w każdym razie  

ja nie mam takiej informacji, że coś tu będzie przesuwane. Możemy Panu Radnemu odpowiedzieć,  

bo to Departament Infrastruktury i Komunikacji oraz Departament odpowiedzialny za RPO jakby będzie 

ten projekt prowadził. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pewnym na etapie 

realizacyjnym, jak to u nas w tej chwili, to będzie pewnie dwukrotnie więcej potrzeba pieniędzy jak się 

wyłoni wykonawcę. 

 

Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego Maciej Nowicki: Myśmy weryfikowali informacje  

na ten miesiąc praktycznie i informacja o 100 mln na dzień dzisiejszy jest moim zdaniem aktualna. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak jest,  

to są planowane środki. Dziękuję bardzo. Dla przypomnienia tylko, bo niektórzy być może z Państwa 

Radnych nie wiedzą co to jest „Wicina”. Wicina ma potencjał porównywalny ze słynnym polskim 
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Biskupinem, czyli trzeba wiedzieć o tym, że na terenie województwa lubuskiego mamy taki skarb, który 

jest w Wicinie. 

 

Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego Maciej Nowicki: Niestety projekt jest – według 

Ministerstwa Kultury – niekwalifikowalny, ponieważ tworzy nową infrastrukturę. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Konkurencję dla 

Biskupina. Bardzo proszę, Pani Radna Gośniowska-Kola. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Panie Dyrektorze, dzisiaj 

rozmawialiśmy na Komisji Gospodarki oczywiście o tym wykonaniu Kontraktu Terytorialnego, ale mam 

prośbę: czy może Pan przygotować w możliwie najbliższym, dogodnym dla Pana Dyrektora czasie, taką 

specyfikację związaną z kwotami, które przekazuje Rząd w związku ze szkołami muzycznymi, z tymi 

ośrodkami, za które jest odpowiedzialny, takie uszczegółowienie. To jest pytanie dosyć obszerne, 

wobec tego bardzo proszę w formie notatki czy takiej informacji jakiego to są rzędu kwoty, czego 

dotyczą i jaki jest termin ich realizacji. Dziękuję. 

 

Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego Maciej Nowicki: Te informacje przy okazji kontraktu 

– i to jest dobrze, że są te sprawozdania, bo czasami sprawozdań nie lubimy – właśnie uzyskujemy ze 

strony Rządu. Trudno jest czasami dopytać beneficjentów o to jakie są wielkości projektów, jakie 

dofinansowań więc jeżeli dostaniemy jeszcze dodatkowe informacje, których brakuje w tej informacji,  

to na pewno Pani Radnej przekażemy, ale musimy je uzyskać ze strony rządowej lub ze strony 

beneficjentów, którymi są jednostki rządowe. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ja mogę tylko 

potwierdzić, że korespondowałem w ostatnich latach z Centrum Usług, Centrum Edukacji Artystycznej  

w Warszawie i nie dostałem nawet żadnej odpowiedzi na ten temat, a dotyczyło to jednostek 

artystycznych w województwie lubuskim. Także to jest poza nasza jurysdykcją. Dziękuję bardzo Panie 

Dyrektorze, ale będziemy o to oczywiście zabiegać. Proszę Państwa, proszę o przedstawienie opinii 

Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa przez Przewodniczącego Komisji Pana Wacława Jana 

Maciuszonka. 
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Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. Jeśli 

nie ma innych pytań, to stwierdzam, że Sejmik informację do wiadomości przyjął z tymi pytaniami, które 

zostały zadane przez Pana Kruczkowskiego i Panią Radną Gośniowską-Kolę.  

 

Punkt 7. 

Podjęcie uchwały w sprawie obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Gubińskie Mokradła” – 

druk nr 766/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Wojciech Kozieja – Dyrektor Departamentu Rolnictwa, Zasobów Naturalnych, Rybactwa i Rozwoju Wsi. 

Czy są wystąpienia klubowe Państwa Radnych? Jeśli nie ma, to proszę o przedstawienie opinii Komisji 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska przez Przewodniczącego Komisji Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska zapoznała się z projektem uchwały i przyjęła go jednogłośnie. 

Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Jako 

człowiek związany z tym terenem, to chcę powiedzieć, że to jest teren byłego lotniska. W województwie 

lubuskim było wiele lotnisk, tam jest pas startowy i tam było jedyne w tym regionie sanatorium dla 

pilotów ze względu na specyficzne pokłady borowiny na tym terenie, tak dla umiejscowienia to jest  

na północy od Gubina. Projekt uchwały w sprawie obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Gubińskie 

Mokradła” – druk nr 766/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem tej 

uchwały, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, 
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nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk  

niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych. 

25 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVIII/749/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 lipca 2018 r. w sprawie 

obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Gubińskie Mokradła” stanowi załącznik nr 11 do protokołu.   

 

Punkt 8. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przekazanie w formie darowizny 

nieruchomości gruntowej, położonej w Zaborze – druk nr 767/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Roman Bąk – Dyrektor Departamentu Geodezji, Gospodarki Niruchomościami i Planowania 

Przestrzennego. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji 

Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pana Wacława Jana 

Maciuszonka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

Komisji Gospodarki pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie. 

Czy Państwo Radni mają pytania? Jeśli nie, projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody  

na przekazanie w formie darowizny nieruchomości gruntowej, położonej w Zaborze – druk nr 767/18, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę, 

nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”.  

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych. 
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25 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVIII/750/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 lipca 2018 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na przekazanie w formie darowizny nieruchomości gruntowej, położonej w Zaborze  

stanowi załącznik nr 14 do protokołu.   

 

Punkt 9. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Ośrodkowi 

Dokumentacji Geodezyjnej i Kartograficznej w Zielonej Górze – druk nr 768/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Dyrektor Bąk jest 

nadal obecny. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji 

Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pana Wacława Jana 

Maciuszonka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

Komisji Gospodarki pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Państwo Radni mają jakieś pytania do projektu? Nie. Projekt uchwały zmieniającej uchwałę  

w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Ośrodkowi Dokumentacji Geodezyjnej i Kartograficznej  

w Zielonej Górze – druk nr 768/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za 

podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych. 

25 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 



26 

 

Uchwała Nr XLVIII/751/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 lipca 2018 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Ośrodkowi Dokumentacji Geodezyjnej  

i Kartograficznej w Zielonej Górze stanowi załącznik nr 17 do protokołu.   

 

Punkt 10. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Zbąszynek prowadzenia części zadania 

publicznego Województwa Lubuskiego w zakresie budowy ścieżki rowerowej od miejscowości 

Kosieczyn do miejscowości Chlastawa wzdłuż drogi wojewódzkiej nr 302 – druk nr 769/18, 

wraz z autopoprawką.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jest tutaj 

zaproponowana autopoprawka na podstawie prawnej ze względu na zmianę ustawy o Samorządzie 

Województwa. Na sesji obecny jest Pan Sławomir Kotylak – Dyrektor Departamentu Infrastruktury  

i Komunikacji. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie. O przedstawienie opinii Komisji 

Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pana Wacława Jana 

Maciuszonka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

Komisji Gospodarki jak najbardziej pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma pytania, uwagi do projektu? Jeśli nie, to projekt uchwały w sprawie powierzenia Gminie 

Zbąszynek prowadzenia części zadania publicznego Województwa Lubuskiego w zakresie budowy 

ścieżki rowerowej od miejscowości Kosieczyn do miejscowości Chlastawa wzdłuż drogi wojewódzkiej 

nr 302 – druk nr 769/18 wraz z autopoprawką, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest 

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 
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25 głosów za, 1 głos przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVIII/752/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 lipca 2018 r. w sprawie 

powierzenia Gminie Zbąszynek prowadzenia części zadania publicznego Województwa Lubuskiego  

w zakresie budowy ścieżki rowerowej od miejscowości Kosieczyn do miejscowości Chlastawa wzdłuż 

drogi wojewódzkiej nr 302 stanowi załącznik nr 20 do protokołu.   

 

Punkt 11. 

Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wynagrodzenia Marszałka Województwa Lubuskiego – 

druk nr 772/18, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Podstawę do 

ponownego ustalenia w V kadencji Sejmiku Województwa Lubuskiego wynagrodzenia dla Marszałka 

Województwa Lubuskiego stanowią nowe przepisy rozporządzenia Rady Ministrów z 15 maja 2018 r.  

w sprawie wynagradzania pracowników samorządowych oraz ustawa z dnia 21 listopada 2008 r.  

o pracownikach samorządowych, w związku z którymi: 

1) zmniejszono wynagrodzenie zasadnicze z kwoty 6.200 zł do kwoty 5.000 zł (maksymalnie 

zgodnie z rozporządzeniem), 

2) dodatek funkcyjny pozostał na niezmienionym poziomie 2.500 zł (maksymalnie zgodnie  

z rozporządzeniem), 

3) zwiększono dodatek specjalny wynikający z art. 36 ust. 3 ustawy o pracownikach 

samorządowych o kwotę 414,06 zł, do kwoty 3.000 zł (maksymalnie zgodnie  

z rozporządzeniem może on wynosić 40% łącznie wynagrodzenia zasadniczego i dodatku 

funkcyjnego, co daje kwotę 3.000 zł), 

4) zmniejszono dodatek za wieloletnią pracę w wysokości 20% wynagrodzenia zasadniczego  

o kwotę 240 zł (konsekwencja zmniejszenia wynagrodzenia zasadniczego), 

5) zaproponowano przyznanie dodatku specjalnego z tytułu okresowego zwiększenia 

obowiązków służbowych, zgodnie z art. 36 ust. 5 ustawy w wysokości 1.000 zł. 

 

Łączne wynagrodzenie Marszałka Województwa Lubuskiego, czyli Pani Elżbiety Anny Polak, zostało 

zaproponowane w wysokości 12.500 zł. Jest ono niższe od dotychczasowego o kwotę 25,94 zł. 

Wynagrodzenie nie przekracza w okresie miesiąca siedmiokrotności kwoty bazowej, która wynosi 
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1.789,42 zł, określonej w ustawie budżetowej dla osób zajmujących kierownicze stanowiska 

państwowe. Wersja druga projektu uchwały, w związku z tym, że  z dniem 28 czerwca br. został 

opublikowany tekst jednolity ustawy z dnia 21 listopada 2008 roku o pracownikach samorządowych, 

wprowadza zmianę w podstawie prawnej: jest (Dz. U. 2016 r., poz. 902 z późniejszymi zmianami),  

a ma być (Dz. U. z 2018 r., poz. 1260) oraz zmieniła się treść paragrafu 4 uchwały. Tyle  

w tej kwestii. Myślę, że problem jest znany powszechnie. Słyszeliśmy zapowiedź  o tym zmniejszeniu 

od najważniejszej osoby w Polsce i tego są konsekwencje. Czy są wystąpienia klubowe w tej 

sprawie? Pan Radny Tadeusz Ardelii. Można przejść do mównicy, Panie Przewodniczący.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości Tadeusz Ardelli: Proszę Państwa, 

mam małe wątpliwości co do tego drugiego dodatku, wymienionego w § 1 ust. 2, gdzie przyznaje się 

Pani Elżbiecie Annie Polak dodatek specjalny w wysokości 1.000 zł od 1 lipca do 31 grudnia.  

Z uzasadnienia uchwały wynika, iż podstawą prawną do przyznania takiego dodatku jest art. 36 ust. 5 

ustawy o pracownikach samorządowych, który mówi, że pracownikowi samorządowemu z tytułu 

okresowego zwiększenia obowiązków służbowych lub powierzenia dodatkowych zadań, może zostać 

przyznany dodatek specjalny. Z tego wynika, z propozycji z projektu uchwały wynika, że Pani 

Marszałek dostanie dwa dodatki specjalne. I teraz co to są zwiększone obowiązki służbowe? Czy  

te funkcje, o których tu się mówi w uchwale, że Pani jest przedstawicielem ZWRP, jest członkiem 

polsko-niemieckiej komisji międzyrządowej, pełni funkcję przewodniczącej komitetu ds. współpracy 

międzyregionalnej czy wiceprzewodniczącej komitetu honorowego samorządowego. Czy to są 

obowiązki służbowe, dalej zresztą w uzasadnieniu się pisze, że to nie są ustawowe obowiązki 

marszałka. Więc skoro nie są to ustawowe obowiązki marszałka, to nie są też to obowiązki służbowe, 

bo to są obowiązki, które Pani Marszałek nabyła kandydując do tych funkcji i zdawała sobie sprawę, 

że pełniąc te funkcje będzie musiała poświęcić więcej czasu,  ale to nie ma żadnego związku  

z pełnieniem funkcji marszałka. Zresztą z tego uzasadnienia wynika, że nie są to obowiązki służbowe. 

Natomiast drugi przypadek mówi, że ten dodatek specjalny należy się także wtedy, kiedy powierzono 

dodatkowe zadania. Też to się nie mieści w tej formule albowiem nikt nie powierzył Pani Marszałek 

dodatkowych zadań, bo te dodatkowe zadania mogą wynikać z ustawy, ewentualnie z jakiejś uchwały 

Sejmiku, która mogłaby zobowiązywać. W związku z tym uważamy, że ten punkt o przyznaniu tego 

dodatkowego dodatku specjalnego jest jakby obejściem przepisów i on ma na celu jakby uzupełnienie 

tego wynagrodzenia, które Pani Marszałek miałaby stracić w wyniku  tych zmian wynagrodzenia 
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zasadniczego i dodatku funkcyjnego, i uważamy, że ten dodatek nie przysługuje. Zresztą jeżeli  

by ustawodawca chciał, to by napisał też, że ten dodatek przysługuje, ponieważ ten dodatek 

specjalny chciałem zauważyć, że Pani Marszałek ma przyznany na podstawie art. 36 ust.3, który 

mówi, że wójtowi, burmistrzowi i staroście oraz marszałkowi przysługuje dodatek specjalny. 

Natomiast ta podstawa prawna z ust. 5 mówi o pracowniku samorządowym, któremu zwiększono 

zdania. Wprawdzie Pani Marszałek jest pracownikiem samorządowym, jednak odrębna jest regulacja 

jakby co do marszałka, jak i pozostałych pracowników samorządowych. W związku z tym, jest Pani 

radca, mi się wydaje, że mogłaby się ustosunkować, ale uważamy, że ten dodatek nie przysługu je  

i jest obejściem w celu uzupełnienia tego wynagrodzenia, żeby ono pozostało na niezmienionym 

poziomie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Poproszę Pana Kamila 

Szajka o zabranie głosu w tej sprawie. Podobnie, z mównicy można zabrać głos, wyjaśnić. Dobrze, 

przepraszam, bo nie wyświetliło się… 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Ja tylko krótko. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze, dobrze. Pani 

Radna Anna Synowiec. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Ja pozwolę się nie zgodzić z moim 

przedmówcą i chciałam zasugerować, że trzeba sobie zadać podstawowe pytanie: czy Pani Elżbieta 

Anna Polak mogłaby być członkiem któregokolwiek z gremium, które wymienił mój przedmówca,  

w sytuacji kiedy nie byłaby Marszałkiem Województwa? Nie jest na pewno tak, że może być 

członkiem gremium np. władzy lokalnej i Regionalnej Rady Europy, gdyby występowała tam jako 

osoba fizyczna, jako Elżbieta Anna Polak. Jeżeli reprezentuje tam urząd, który  sprawuje, to w tej 

sytuacji jakby pozwolę się nie zgodzić z przedmówcą – tylko chciałam to powiedzieć w zakresie jakby 

interpretacji, którą tutaj jako radni przedstawiamy. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

To może zbierzemy te pytania, bo jeszcze zgłasza się Pani Radna Barbara Kucharska i następnie Pan 

Przewodniczący Mirosław Marcinkiewicz jeszcze chciał zabrać głos. 
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Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Szanowni Państwo, ja nie występuję jako 

przedstawiciel może klubowy, nie zajmuję tutaj zdania jako Klub PSL, ale jako Barbara Kucharska.  

W 1982 roku kończyłam prawo, nie jestem prawnikiem czynnym tak jak właśnie tutaj Pan Mecenas 

czy koleżanka Ania, ale nauczono mnie jednego: że prawa nabyte są chronione, a prawo nigdy nie 

działa wstecz. I ja w ogóle nie rozumiem tego rozporządzenia. Jeżeli my – radni – zatwierdziliśmy  

w mocy obowiązującego prawa, raz przyznaliśmy prawo Pani Marszałek do takich wynagrodzeń  

i nagle jakaś instytucja, która w zasadzie wydała tylko rozporządzenie, a może rozporządzenie 

wydawać o wynagrodzeniach pracowników samorządowych i tylko częściowo, bo tak naprawdę 

pracownikami samorządowymi jesteśmy wszyscy ci, którzy pracujemy w jednostkach. I teraz nagle 

musimy zdjąć wynagrodzenie czyli pomniejszyć, czyli to jest - zgodnie z Kodeksem Pracy –

wypowiedzenie umowy o pracę. I czy my mamy takie prawo, tak? Bo ktoś może nie przyjąć nowych 

warunków i wtedy jest równoznaczne z wypowiedzeniem pracy. Gdybyśmy my radni zawnioskowali  

o zmniejszenie wynagrodzenia, to niepotrzebne byłoby takie rozporządzenie, bo mamy takie prawo. 

W tej chwili za nas zadecydował ktoś, kto w zasadzie mógłby decydować o następnej kadencji, a nie 

o tej istniejącej, tak? Jeżeli jestem wybrana na stanowisko marszałka w przyszłej kadencji – proszę 

bardzo, uwzględnić od razu 20% pomniejszenie wynagrodzeń, a nie w trakcie trwania. To znaczy ,  

że to nasze głosowanie było bezpodstawne i już się nie liczy, bo ktoś zmienił? Może ja tego nie 

rozumiem, ale tak nie może być, to nie jest zgodne. To nie jest pracownik państwowy, bo w takim 

razie ja jako dyrektor jednostki samorządowej jutro wydam rozporządzenie, że wszystkim moim 

pracownikom zdejmuję 20% wynagrodzeń, bo mam takie prawo, bo to jest ustawa  

o wynagrodzeniach pracowników samorządowych. I pytam teraz, czy czy moim pracownicy tak 

zgodzą się na to czy pójdą do sądu pracy? Dlatego ja uważam, że to głosowanie jest zupełnie jakieś 

bezpodstawne. Właśnie Pan prawnik się z tego śmieje, a tak naprawdę ja jestem zmuszona jakąś 

ustawą do głosowania, tak, czy rozporządzeniem, zmuszona. A nie, że to jest wola naszego albo  

w świetle obowiązującego prawa wtedy kiedy było. To raz. To obniżamy wszystkim, a nie tylko 

poszczególnym ludziom, samorządowcom, tak? Także absolutnie nie zgadzam się z tym 

rozporządzeniem, chociaż oczywiście będę głosowała za wynagrodzeniem dla Pani Marszałek, jeżeli 

to jest taka konieczność. Ja już w innym systemie przeżyłam coś takiego. Były ustanowione widełki 

rządowe i wynagrodzenie dla wszystkich dyrektorów, i kogoś tam jeszcze były od-do. To po co jest 

ten samorząd? To my jesteśmy jako radni, to do czego my jesteśmy tu powołani? Jeżeli my nie 

możemy decydować o wynagrodzeniu? W każdym bądź razie to jest moje takie zdanie i absolutnie – 

może są inni prawnicy, może mnie źle nauczono tego prawa, ale tak jak mówię: to jest prawo, to jest 

nabyte prawo i my zdejmujemy z prawa nabytego, a nie przyszłego. Także dziękuję bardzo. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pan 

Przewodniczący Mirosław Marcinkiewicz chciał zabrać głos, bardzo proszę. Jeśli ktoś z Państwa chce 

zabrać jeszcze głos, to proszę się zgłaszać. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Chciałbym 

przedstawić stanowisko Klubu Platformy Obywatelskiej. Zacznę od tego, że jestem człowiekiem 

naiwnym, niestety jestem, bo liczyłem na to, że chociaż w tej sprawie PiS się po prostu zamknie i nic nie 

będzie mówił. Muszę niestety zareagować. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Proszę się liczyć  

ze słowami. Co to znaczy „zamknąć”? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jak skończy Pan 

Marcinkiewicz, jeśli ktoś chce zabrać głos, bardzo proszę o zgłaszanie. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Póki co my na 

mównicę wpuszczamy, nie zabraniamy zabrania głosu więc można będzie się do tego odnieść. 

Dlaczego jestem taki oburzony? Bo przed chwilą usłyszałem, że Sejm tak zdecydował. Przecież  

to jest nieprawda, przecież kłamiecie. Przecież wszyscy widzieliśmy, że jeden pan, który rządzi w tym 

kraju, powiedział, że trzeba obniżyć i Sejm obniżył. Widziałem to w telewizji więc powtarzam tylko  

to, co widziałem. To po pierwsze. Po drugie – ja wam nie przeszkadzałem, ale rozumiem, że nie 

możecie tego wysłuchać, bo wy wiecie lepiej, ok. Widzieliśmy również pewną panią, która 

powiedziała, że nam się należało, a później musiała się rakiem z tego wycofywać i musiał właśnie 

wasz pan, główny szef, powiedzieć, żeby zmniejszyć te wynagrodzenia. Więc po co udajecie,  

po co mówicie jakieś tutaj boczne wątki całkowicie nieistotne, to po pierwsze. Po drugie , 

merytorycznie to pod tą uchwałą jest też podpis radcy prawnego, jest opinia jedna, druga – warto się  

z tym zapoznać po prostu. Po trzecie, to proszę, przyjdźcie tutaj i powiedzcie, że Pani Marszałek, 

która w naszej ocenie bardzo dobrze wykonuje swoje obowiązki, trzeba obniżyć wynagrodzenie! 

Przyjdźcie i to powiedzcie! Otwarcie, tak jak ja mówię. Ja się nie wstydzę mówić. Ja jestem za tym – 

niestety, nie stwarzacie takich możliwości – żeby wynagrodzenie dla Pani Marszałek, dla Zarządu, dla 

urzędników podnieść, a nie obniżać, bo wy chcielibyście obniżać właśnie. Za pracę należy się 

wynagrodzenie, należy się dobre wynagrodzenie. Niestety, Pani Marszałek, tylko tyle możemy 

uchwalić, bo takie jest prawo i tylko tyle możemy zrobić. Jestem za tym, żebyśmy zagłosowali  
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za podjęciem tej uchwały. Tu są różne wątki jeszcze prawne, tak czy siak jest coś wprowadzane.  

Jestem przekonany i my – jako klub – jesteśmy przekonani, że jest to uchwała zgodna z prawem, 

jedyna możliwa jaką możemy w tej chwili podjąć. I o to wszystkich proszę. Kolegę Balcerzaka bardzo 

serdecznie przepraszam, jeżeli moje stwierdzenie uraziło jego. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pana 

radcę Kamila Szajka bardzo proszę o zabranie głosu. 

 

Radca Prawny Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego Kamil Szajek: Dzień dobry, 

Kamil Szajek – radca prawny. Pan Radny Ardelli tutaj zgłosił zarzut odnośnie § 1 ust. 2, dotyczącego 

przyznania dodatku specjalnego dla Pani Marszałek od 1 lipca do 31 grudnia. W naszej ocenie taki 

zarzut jest niezasadny. Treść przepisów ustawy o pracownikach samorządowych w szczególności art. 

36 ust. 3 przewiduje możliwość przyznania dodatku specjalnego wójtowi, burmistrzowi, prezydentowi 

miasta, staroście oraz marszałkowi. Dodatkowo w ust. 5 jest przewidziana możliwość  

dla pracowników samorządowych, przy czym przepis ten nie zawiera zawężenia tego określenia  

do pracowników zatrudnionych na podstawie tylko umowy o pracę, więc dotyczy również 

pracowników, którzy zostali wybrani i z tego tytułu pełnią obowiązki służbowe, więc jak najbardziej  

w takiej sytuacji możliwe jest również w przypadku powierzenia dodatkowych obowiązków,  

a te zostały szczegółowo i bardzo obszernie wykazane w uzasadnieniu do uchwały. Taka możliwość 

jest wprost przewidziana Pragnę również zauważyć, że Sejmik Województwa Mazowieckiego  

w czerwcu taką uchwałę podjął. Z moich informacji jakie do tej pory posiadam, to nie zostało  

to zakwestionowane przez organ nadzoru. Również można spotkać się w wypowiedzi na przykład 

specjalistów z zakresu Prawa Samorządowego – tutaj mam na myśli wypowiedź z Gazety Prawnej  

dr Stefana Płażka Uniwersytet Jagielloński, który również wskazuje, że ten dodatek specjalny może 

otrzymać szeregowy urzędnik jak również wójt lub prezydent – mówi Pan szef Katedry Prawa 

Samorządowego Uniwersytetu Jagiellońskiego. Także w ocenie służb prawnych nie ma przeszkód  

do podjęcia uchwały w treści jak została przedstawiona w projekcie. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo  

i chciałbym w imieniu Klubu Polskiego Stronnictwa Ludowego powiedzieć o tym, że będziemy 

głosowali za tą uchwałą, chociaż jest wiele jeszcze samorządów, które takich uchwał nie podjęły  

w Polsce bądź też stawiały tą sprawę do porządku, ale nie przyjęły takiej uchwały w tym systemie 

jednolitego prawa. Choć mamy świadomość, że w Polsce w wielu miejscach właśnie wojewodowie 
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monitorują to w jakiej mierze to jest rozpatrywane. Choć nie zgadzamy się z tym trybem i myślę,  

że istotę Pani Barbara Kucharska tutaj wyłożyła. Jestem politykiem od wielu lat i zawsze mówiłem – 

obojętnie jakie były rządy – o tym, że urzędnicy w Polsce zarabiają zdecydowanie za mało  

w stosunku do zadań i do średniej krajowej i to powtarzam. I w ten sposób mamy sytuację, w której 

chcemy poprzez tą uchwałę wyeliminować taki stan, w którym to wobec Marszałka Województwa – 

bo tylko dla niej ustalamy wynagrodzenie – będzie szukany hak, kwestionujący warunki pracy,  

na podstawie której wykonuje swoje obowiązki. Panu mecenasowi Ardel lemu chcę powiedzieć,  

bo te zdania specjalne, które Pani Marszałek wykonuje mam okazję obserwować i wiem, że kilka  

z nich, choćby to jedno jest z nadania rządowego. To Rząd nadje tą funkcję Przewodniczącego 

Komitetu, bo to jest komisja rządowa do współpracy przygranicznej regionalnej. Niestety wiem o tym, 

że Rząd na to nie ma zaplanowanych żadnych środków ani też nie ma żadnych gratyfikacji.  

Są to bardzo odpowiedzialne zadania, które na forum międzynarodowym wykonywać trzeba. Chcę 

zatem powiedzieć i uwiarygodnić, że ta funkcja rzeczywiście taką jest, a jest związana z funkcją 

marszałka tak, jak funkcję tą samą pełni wicewojewoda szczeciński w innym komitecie współpracy 

przygranicznej. Jest jeszcze zgłoszenie Pani Radnej Małgorzaty Gośniowskiej-Koli. Bardzo proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Szanowny Panie 

Przewodniczący, Pani Marszałek. Ja chciałabym zwrócić uwagę na to, że kultura osobista Pana 

Radnego Marcinkiewicza bardzo często sprawia nam kłopot i wypraszamy sobie – nie chodzi tutaj  

o kwestie merytoryczne, ale sposób Pana zwracania się do innych radnych. To po pierwsze, bo to ma 

już miejsce po raz kolejny. Po drugie, często dyskutowaliśmy na temat wynagrodzeń burmistrzów, 

wójtów i w mediach, w telewizji, w radio. I to jest problem, który bardzo często wzbudza wiele 

kontrowersji. To jest jedna rzecz, ale chciałabym Państwu przypomnieć jak nie tak dawno Platforma 

Obywatelska, Państwa Klub, Pani Marszałek kwestionowała nagrody dla Pani Minister Rafalskiej. 

Bardzo często Pani się powołuje na to jak jest ograniczona sfera ubóstwa w województwie lubuskim, 

jak spada bezrobocie. Nigdy natomiast Pani nie ma uwag co do tego jak program działa 500+.  

A do Pani Radnej Kucharskiej powiem, że tą instytucją Pani jako czynny prawnik czy nieczynny – jest 

Sejm Rzeczpospolitej. I to nie jest jakaś tam instytucja, tylko to jest właśnie Sejm. Bardzo dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy to już wszystko? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Przepraszam, ważniejsza jest konstytucja, 

gdzie gwarantuje prawa nabyte. 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Ja przyjmuję  

do wiadomości, przepraszam również koleżankę jak się poczuła obrażona. Bardzo przepraszam. 

Proszę uprzejmie, przepraszam koleżankę, bo to powiedziała więc kieruję to bezpośrednio. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Wszystkich zachęcam 

do tego, by używać języka polskiego, który jest pięknym i można, i to było bardzo po polsku  

w dzisiejszym słownictwie. Właśnie ta najważniejsza osoba użyła takiego słownictwa, że matko ty moja, 

ale mimo wszystko nie zamierzam tutaj ciągnąć tej sprawy. Dziękuję bardzo za odbyte dyskusje, 

wyjaśnienie wszystkich spraw. Jeszcze opinia bardzo ważnej komisji, Komisji Budżetu i Finansów  

i Przewodniczącego Komisji, Pana Tadeusza Pająka proszę o przedstawienie tej opinii. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji pozytywna, chociaż 

nie jednogłośna. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję.  

A zatem projekt uchwały w sprawie ustalenia wynagrodzenia Marszałka Województwa Lubuskiego – 

druk nr 772/18 wersja druga, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, 

nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk  

niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych. 

18 głosów za, 6 głosów przeciwnych, 3 głosy wstrzymujące. 

Stwierdzam, że Sejmik podjął uchwałę i obniżył wynagrodzenie Pani Marszałek Elżbiecie Annie 

Polak. 

 

Uchwała Nr XLVIII/753/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 lipca 2018 r. w sprawie 

ustalenia wynagrodzenia Marszałka Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 23 do protokołu.   
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Punkt 12. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego 

na 2018 rok – druk nr 770/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecna jest 

Pani Skarbnik – Józefa Chalecka. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie 

opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza Pająka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji jest pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo Radni 

mają jakieś pytania, uwagi? Jeśli nie ma, to projekt uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały 

budżetowej Województwa Lubuskiego na 2018 rok – druk nr 770/18, poddaję pod głosowanie. Kto  

z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”.  Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

25 głosów było za, 1 głos przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVIII/754/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 lipca 2018 r. w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2018 rok  stanowi załącznik nr 26 

do protokołu.   

 

Punkt 13. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2018-2029 – druk nr 771/18. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecna jest 

Pani Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe w tej 

sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego 

Komisji Pana Tadeusza Pająka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji jest pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Kto z Państwa Radnych 

ma jakieś pytania, uwagi? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2018-2029 – druk nr 771/18, poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony 

„T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”.  Kto się wstrzymał, 

proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych. 

25 głosów za, 1 głos przeciwny, 1 głos wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVIII/755/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 lipca 2018 r. w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2018 -2029 

stanowi załącznik nr 29 do protokołu.   

 

Punkt 13a. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Monice Jarysz „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 773/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Nie ma. Czy Państwo mają jakieś pytania, uwagi? Też nie widzę. Projekt uchwały w sprawie 
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nadania Monice Jarysz „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk  

nr 773/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć 

przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

19 głosów za, nikt nie był przeciwny, 7 głosów wstrzymujących. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVIII/756/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 lipca 2018 r. w sprawie 

nadania Monice Jarysz „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 31 do protokołu.   

 

Punkt 13b. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Kazimierzowi Tatarskiemu „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 774/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy ktoś z  Państwo Radnych ma uwagi bądź pytania? Nie ma. Projekt uchwały 

w sprawie nadania Kazimierzowi Tatarskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 774/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, 

nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk  

niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych. 

22 głosy za, nikt nie był przeciwny, 3 głosy wstrzymujące. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLVIII/757/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 lipca 2018 r. w sprawie 

nadania Kazimierzowi Tatarskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”  

stanowi załącznik nr 33 do protokołu.   
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Punkt 14. 

Przyjęcie protokołu z XLVI sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przypominam,  

że protokół z XLVI sesji był wyłożony do wglądu na dzisiejszej sesji i dostępny na serwerze. Od czasu 

udostępnienia Państwu, nikt nie wniósł żadnych uwag. Czy ktoś ma w tej chwili? Jeśli nie ma,  

to przechodzimy do przyjęcia protokołu. Kto z Państwa jest za przyjęciem protokołu, proszę podnieść 

rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych. 

23 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik protokół przyjął. 

 

Punkt 15. 

Sprawy różne. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Chciałbym tylko,  

bo złożyłem takie zobowiązanie wobec Pana Senatora Komarnickiego, który gościł mnie i Pana 

Senatora Czarnobaja w Gorzowie Wielkopolskim, uczestniczyliśmy w sesji uroczystej, zwiedzaliśmy 

Szpital Wojewódzki w Gorzowie, pogratulować Gorzowowi rozwoju szpitala i świetnych inwestycji. 

Widać, że dzięki naszemu zaangażowaniu – Sejmiku Województwa Lubuskiego i środkom rzeczywiście 

wyraźne są symptomy rozwoju naszego drugiego miasta wojewódzkiego. Za chwilę zaproszę Państwa 

na obiad, bo jednak przed podróżą chcielibyśmy Państwa zachęcić do tego, by się posilić. Chcę 

przypomnieć Państwu, że planowana następna sesja Sejmiku Województwa Lubuskiego jest w dniu  

17 września, że Pani Marszałek zaprosiła nas na festiwal Pol’and’Rock do Kostrzyna nad Odrą. 

Niektórzy mówią, że to ze względu na Pani nazwisko zmieniono nazwę na Pol’and’Rock, ale to powinno 

być dodatkowym magnesem, by odwiedzić. W sierpniu raczej sesji nie będziemy mieli Pani Marszałek, 

tak? Tak, mamy nadzieję. Szanowni Państwo, przewodniczący jest dostępny przez cały sierpień. 

Dziękuję Państwu. 

 

 

 

 




